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INFO 6 – Ceramică tradițională napolitană, 
de Beatrice-Gabriela JÖGER

INFO 7 – Interviu cu arh. Sergiu Petrea

INFO 8 – Concursului Național de Design de
Mobilier 2023

INFO 9 – Comentariu la actualitatea
urbanistică sibiană, de Dorin BOILĂ

INFO 10 – Comentariu la propunerea de
modificare a Bulevardului Victoriei, 
de Dorin BOILĂ

INFO 11 – Summitul Statelor Europene la
Ciugud, de Dorin BOILĂ

INFO 12 – Caricaturile lui DORIN, de Lucian
MIHĂESCU

- Marcel Janco Unchained Exhibition la DaDa 
  Museum
- Orașul #35

PRIMIM DE LA CIT ITORI

Jurnal de călătorie, de Alexandru ANTONESCU

INFO 1 – Concursul „Rising Philarmonic”, 
de Aurelia CARPOV

INFO 2 – Lansarea cărții „La un moment
dat”/Mihai PIENESCU, de Ana DONȚU

INFO 3 – Cartea de Joi cu Radu Paraschivescu,
de Ana DONȚU

INFO 4 – Moldova Repere 2030, de Ana DONȚU

INFO 5 – Dan Corneliu aniversat la împlinirea a
100 de ani, de Lucian MIHĂESCU

INFO



Mai jos puteți urmări un clip de prezentare:

https://www.youtube.com/watch?v=8H3UytfXjRU&ab_channel=RevistaArhitectura1906

A fost vernisajul Expoziției JANCO UNCHAINED la Muzeul Janco DADA de la Ein Hod, în prezența
Excelenței Sale dl. Radu Ioanid, ambasadorul României în Israel, a dl. Ion Mihai, Consulul General
al României la Haifa, Consulul Franței, a unui public select și numeros, a unor arhitecți
remarcabili. Mulțumim tuturor pentru participare și sperăm că efortul nostru este util tuturor
iubitorilor de arhitectură și artă, tuturor celor care luptă pentru prietenie, încredere și speranță.
Mulțumim Andreea Soare și cunoscutului arhitect Lou Ghelerter pentru pozele "la cald".

Uniunea Arhitecților din România.

MARCEL JANCO UNCHAINED EXHIBITION
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DaDa Museum, Ein Hood, Israel 2023

https://www.youtube.com/watch?v=8H3UytfXjRU&ab_channel=RevistaArhitectura1906
https://youtu.be/8H3UytfXjRU
https://youtu.be/8H3UytfXjRU


ORAȘUL. #35
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A apărut un nou număr din seria Orașul de Tudor St. Popa, pe care îl puteți citi
aici: https://tudorstpopa.substack.com/p/orasul-35

Librărie din Shenzhen, Guangdong, China.

Designer: Shenzhen Zhongshuge
●  Știați că…?  Un studiu recent arată că 7 din 10

români se ocupă singuri de diferite activități de

reparații și amenajări interioare în casă. 

●  Salvăm căsnicii. 3 din 5 cupluri se ceartă și

unii chiar se despart din cauza stresului provocat

de lucrările de amenajare din casă. 
●  Unde mă văd peste 5 ani?  Ceva mai multe

despre dezvoltarea firmei, despre colegi și

parteneri, despre modul de organizare pe

modelul caselor de avocatură americane (cu

asociați, junior partner, senior partner și

managing partner) și despre antreprenoriat în

domeniul arhitecturii și a designului de

interior, am discutat cu Daniel Ilea într-un

podcast filmat chiar într-un spațiu gândit și

amenajat de mine pentru Ambasada Americii:

American Corner aflat la etajul 5 al Bibliotecii

Județene Astra.

https://tudorstpopa.substack.com/p/orasul-35
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://competition.adesignaward.com/design.php?ID=142467
https://www.facebook.com/daniel.mihaidaniel.5


CONCURSUL RENAȘTE FILARMONICACONCURSUL RENAȘTE FILARMONICA
RISING PHILHARMONIC,  CHIȘINĂURISING PHILHARMONIC,  CHIȘINĂU   

De Aurelia CARPOV

Șef al Departamentului de
Arhitectură din cadrul Facultății
de Urbanism și Arhitectură a
Universitatii Tehnice din
Republica Moldova.
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Chișinăul va avea o clădire nouă a Filarmonicii Naționale, în

centrul orașului, care o va înlocui pe cea transformată în

ruine de incendiul devastator din 24 septembrie 2020, când

tavanul sălii principale s-a prăbușit, iar flăcările au afectat

peste 3.500 de metri pătrați. Au ars mai multe instrumente

valoroase, printre care patru piane cu coadă și toată arhiva

adunată începând cu cel de-al Doilea Război Mondial. E o

veste foarte bună, în ciuda faptului că a fost anunțat un

concurs de RENAȘTERE, nu de RESTAURARE a clădirii. Or,

aceasta este o posibilitate excepțională de a renaște în alt

chip, mai modern atât din punct de vedere acustic, cât și din

punct de vedere al dotării tehnice a scenei, dar și din punct

de vedere estetic, chiar dacă noul aspect va traumatiza

memoria unor chișinăuieni.

Bez+Kock Architekten Generalplaner GmbH (Germania)



Tot parcursul concursului „Renaște Filarmonica - Rising Philharmonic” poate fi urmărit pe pagina

de Facebook - https://www.facebook.com/rising.philharmonic.md

Proiectele nepremiate, dar la fel de valoroase, le găsiți pe paginile de Facebook ale autorilor: 

Teo Naval - https://www.facebook.com/photo/?fbid=6357803260929300&set=pcb.6357804074262552; 

Vladimir Prodan - https://www.facebook.com/photo/?fbid=696917039108077&set=pcb.696930159106765; 

Vasile Stratu - https://www.facebook.com/photo/?fbid=6728329377198528&set=pcb.6728329467198519; 

Istoria Filarmonicii ruinate poate fi studiată aici - https://locals.md/2017/istoriya-kishinyova-filarmoniya/.

INFO 1

Pentru a înțelege cum poate arăta noua clădire, a fost anunțat un concurs internațional - un mare
eveniment pentru Republica Moldova și foarte binevenit - care a adunat 26 de proiecte din 12 țări. Pe 5
mai 2023, ministrul culturii, Sergiu Prodan, a desemnat cele mai bune trei proiecte, dintre care
autoritățile vor trebui să aleagă unul. Cea mai bună soluție a fost propusă de Bez+Kock Architekten
Generalplaner GmbH (Germania), echipa Cataraga Architects SRL (Republica Moldova) s-a plasat pe
locul doi, pe locul trei fiind proiectul prezentat de Tobias Wulf (Germania). 

Concursul a fost jurizat de personalități notorii, cum ar fi: Lino Bianco - președinte al juriului, Excelența Sa
Ambasador Extraordinar și Plenipotențiar al Republicii Malta în România și Republica Moldova, prof. dr.
arh. Mihail Agafița - dirijor, artist al poporului; Ion Budeci - arhitect, secretar de stat la Ministerul Culturii;
Gheorghe Bulat - arhitect; Ole Gustavsen - arhitect; Emil Ivănescu - arhitect; Eckhard Kahle - expert în
acustică; Misha Katz - dirijor; Stefano Francesco Musso - arhitect.
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https://www.facebook.com/rising.philharmonic.md
https://www.facebook.com/photo/?fbid=6357803260929300&set=pcb.6357804074262552
https://www.facebook.com/photo/?fbid=696917039108077&set=pcb.696930159106765
https://www.facebook.com/photo/?fbid=6728329377198528&set=pcb.6728329467198519
https://locals.md/2017/istoriya-kishinyova-filarmoniya/


de ana donțu

Lansarea cărții „La un moment dat”
A  A R H I T E C T U L U I  M I H A I  P I E N E S C U  

INFO 2

Pe 30 mai, la Cărturești Modul, a fost lansată
cartea arhitectului Mihai Pienescu „La un
moment dat. De jur împrejurul arhitecturii”. 

Alături de autor au vorbit poeta, traducătoarea
și publicista Doina loanid, conferențiar dr.
arhitect Lorin Niculae, prodecan UAUIM,
director Fundația Arhitext design, conferențiar
dr. arhitect Arpad Zachi.

foto/ video: rALUCA HAGIU

Volumul a apărut la Editura Paideia
din București în 2022 și este
„rezultatul scris al unor gânduri
iscate după ce privirea unui arhitect
practicant s-a rotit de jur împrejurul
faptelor arhitecturii, a locurilor unde
ea s-a așezat și a întâmplărilor -
economice, sociale, politice,
culturale - asociate”.
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Arpad Zachi

INFO 2
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„După revoluție ne-am propus să

facem o revistă de arhitectură și

de atunci am tot trecut prin

greutăți și încercări, iar la un

moment dat Mihai a propus o

rubrică «De jur împrejur». Sunt

mai bine de opt ani de când o

ținem în mod constant. 

Trebuie să recunosc că de fiecare dată așteptam cu interes și

neliniște ce o să scrie Mihai în tableta lui. Pe mine m-a incitat

încă de la început denumirea rubricii, nu știu de unde i-a venit

ideea. Umorul și sarcasmul care străbat aceste texte te fac să te

gândești de multe ori la tot felul de frustrări. Pe cât de incitant

este, pe atât și de enervant. E enervant să te privești în oglindă și

să vezi realitatea cu care te confrunți”.



Doina loanid

INFO 2
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„L-am cunoscut pe Mihai Pienescu

acum 10-15 ani când am făcut un

interviu despre arhitectură, despre

cum e să fii un arhitect. Și iată că

Mihai continuă să-și pună întrebări

despre ce înseamnă arhitectura,

despre ce înseamnă să fii un

arhitect, despre statutul arhitectului,

despre ce este arhitectura astăzi

într-o lume globalizată. Într-una

dintre tabletele din carte autorul

subliniază faptul că arhitectura

trebuie să păstreze o anumită

balanță între eclectism și dorința de

a construi ceva original”.



Lorin Niculae

INFO 2
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„Multe dintre textele publicate le-

am citit în cuprinsul revistei, dar le

vezi altfel când sunt toate

împreună, sesizezi că o anumită

notă dintr-un articol e o trimitere

spre unul anterior, arată o filiație, o

reflecție constantă a autorului cu

privire la temele fundamentale pe

care le cuprinde în aceste tablete. 

Cartea se adresează în egală măsură unui public avid

de cultură, dar și studenților care pot să-și

completeze cunoștințele de specialitate. Acribia

referințelor mi se pare un atu și o invitație pentru

studenți și tinerii arhitecți să studieze mai în amănunt

acele obiecte de arhitectură singulare care sunt

cuprinse în carte”.



Mihai
Pienescu

INFO 2
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„Cartea este suma unor gânduri și

păreri ale unui arhitect practicant

care are o destul de mare experiență.

Câteodată nu am fost prea

consensual cu mainstreamurile din

lume și din România. Este un fel de

antologie revizuită. Majoritatea sunt

contribuții la revista Arhitext, câteva la

revista Arhitectura și la alte publicații.

Multă lume se sperie de cărțile de

artă, arhitectură, un fel de nișă. 

N-am vrut să fie pentru specialiști, este o carte pentru toată
lumea, în ideea de a o apropia de domeniul arhitecturii. N-am
prea făcut referința aceasta în carte, dar pentru mine e
important: există diferențe notabile în arhitectura realizată în
țări creștine - în cele ortodoxe, catolice și neoprotestante. Este
relativ o singură mare temă tratată: un fel de raport moral sau
etic al intervenției arhitectului în teritoriu, în oraș, în relațiile cu
beneficiarul, cu constructorul, cu administrația. Fie că ideile
pleacă de la Zaha Hadid care e arhicunoscută, fie de la o casă
din București sau alt oraș într-un context anume, comentariile
sunt întotdeauna în căutarea echilibrului multor factori care
intervin în realizarea unui obiect de arhitectură”. 

Link video: https://we.tl/t-gLTBF1sJc3

Interviu: https://we.tl/t-yYmBdYtV74

https://we.tl/t-gLTBF1sJc3
https://we.tl/t-yYmBdYtV74


CARTEA DE JOI CU RADU PARASCHIVESCU
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Pe 8 iunie, la sediul Uniunii Arhitecților, a avut loc un alt eveniment din seria CARTEA
DE JOI moderată de Gabriela Tabacu, care l-a avut drept invitat pe scriitorul și
publicistul Radu Paraschivescu. S-a discutat despre cărțile autorului, despre rutina de
lucru - atât scrisul, cât și traducerile, despre numeroasele sale activități, printre care și
podcastul Vorbitorincii, despre călătoriile sale care îi întrețin inspirația. Publicul a avut
ocazia de a pune întrebări și de a lua autografe. Ca la fiecare eveniment CARTEA DE
JOI, volumele prezentate s-au vândut cu o reducere semnificativă, oferită de Editura
Humanitas.

DE ANA DONȚUINFO 3

FOTO&VIDEO:  RALUCA HAGIU, RĂZVAN HATEA
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Citind de mult ceea ce scrie domnul
Paraschivescu și fiind bântuită de tot
felul de întrebări în legătură cu
activitatea scriitorului, mi-am zis că e
momentul să încerc să luminez câte
ceva, să mă dumiresc în privința unor
chestii. Cred că domnul Paraschivescu a
descoperit un secret al timpului și știe
cum acesta se poate expanda, pentru
că nu are 24 de ore pe zi, ci mai multe:
30, 34. 24 de ore și le dedică scrisului.
Altfel nu-mi explic. Știm că, de ceva
vreme, dânsul lucrează la Editura
Humanitas, este coordonator de colecții,
editor, dar în același timp traduce din
engleză și franceză. Până în momentul
de față a tradus 123 de cărți, dintre cei
mai mari scriitori ai literaturii
contemporane. Volumele colective ale
Editurii Humanitas cuprind povestiri de-
ale dumnealui. În același timp publică în
cele mai importante reviste literare din
România: cronică, prezentări de carte
etc. Dar dincolo de toate, e autorul a 30
de cărți, iar de doi ani ține un podcast
care se numește Vorbitorincii.

GABRIELA
TABACU

INFO 3

GABRIELA TABACU este arhitectă și, din
1996, lucrează în învățământul superior de
profil. Fiind profesor universitar habilitatus,
în prezent îndrumă doctorate la Școala
Doctorală a Universității de Arhitectură și
Urbanism „Ion Mincu“ din București. A
publicat peste o sută de articole, eseuri,
cronici, interviuri, lucrări de cercetare și
traduceri în acest domeniu, precum și cărți
și capitole în cărți de specialitate.  

La Editura Humanitas a publicat Revista
Arhitectura, 1906-1944: Studiu monografic
și indici (2008), Toate femeile vor 7 (roman

apărut sub pseudonimul Kaya de Vos, 2011)

și povestiri în cinci volume colective -

Casele vieților noastre (2014, 2019), Și eu
am trăit în comunism (2015), Bucureștiul
meu (2016, 2018), Cartea întâmplărilor:
Mistere, ciudățenii, uimiri (2019), Amintiri
de la Humanitas (2020), iar la Editura

Humanitas Fiction, Jurnalul unei iubiri
imposibile (2013, 2019, 2021) și Iubire,
semne și minuni: 10 povestiri (2021),

ambele sub pseudonimul Kaya de Vos.
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„Rutina de traducător presupune un singur
lucru, același ca la scris: cafea la ibric, făcută
de mine. Îmi place, mă ajută și ador mirosul. În
rest, fiind o muncă nenormabilă, nu-mi
propun un număr de pagini pe zi. Cum dă
Dumnezeu (noroc că dă). La fel și pentru
timpul optim al lucrului: oricând. Pe vremuri,
lucram bine noaptea. După un mic episod
cerebral, cu patru-cinci ani în urmă, mi s-a
deslușit că noaptea, de obicei, se doarme, așa
că am revenit la traducerea în regim diurn.
Singurul reper rămâne pentru mine data de
predare din contract. Îți pot confirma destui
editori că nu întârzii niciodată și că, de obicei,
predau traducerea mai devreme. Din punctul
ăsta de vedere, I’m everybody’s darling. Dacă e
să aproximez totuși și dacă sunt în formă, pot
preda o carte de 300 de pagini chiar și într-o
lună, cu condiția să nu mai fac altceva. Ceea
ce nu înseamnă că aș putea traduce 12 cărți
pe an, nici vorbă. Nu poți ține un asemenea
ritm. Dar îmi amintesc că mi-am fixat recordul
personal în 1993, când Doina Uricariu mi-a
cerut să traduc, pentru Editura Olimp, The
Holcroft Covenant, de Robert Ludlum, un
thriller de 600 de pagini, într-o lună. Ea a avut
nebunia s-o ceară, iar eu să livrez, luându-mi
concediu fără plată de la Biblioteca Națională,
unde lucram atunci. Bonus: am scris de mână.
Computerele nu apăruseră, iar mașina de scris
era la reparat”.

RADU
PARASCHIVESCU

INFO 3

Câteva date biografice despre invitat:

n. 1960, București, trăiește în Balta Albă și
se visează la Roma. E mefient față de
avioane, reptile și sfaturile medicilor.

Croiește articole pentru ziare și reviste,
traduce romane, se ocupă cu
hermeneutica ofsaidului în emisiuni de
analiză fotbalistică și - mai rar decât i-ar
plăcea – scrie cărți.

Are câțiva prieteni francezi de nădejde
(Millefeuilles, Plaisir Sucré, Macaron etc.),
fără să-și fi trădat prima iubită: ciocolata de
casă.

Se îmbată cu vocea lui David Gilmour și
chitara lui Mark Knopfler.

Se îndrăgostește repede și-i trece greu.
Detestă clișeele, laptele și broccoli.

A scris despre nesimțiți, Inès de Castro,

Maradona și Caravaggio.
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INFO 3 Link video: https://we.tl/t-GlI2ATpwYW

https://we.tl/t-GlI2ATpwYW


FORUMULUI ZONAL DE ARHITECTURĂ ȘI URBANISM
MOLDOVA REPER 2030
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Forumul a avut trei sesiuni, în care au conferențiat arhitecți

din România, Republica Moldova și Ucraina, precum și

invitați din administrație, oameni de cultură.

foto&video: arh. Mircea ȚIBULEACINFO 4

Filiala Teritorială Bacău-Neamț a Ordinului Arhitecților
din România (OAR) a organizat, în perioada 26-28 mai,
ediția a cincea a Forumului zonal de arhitectură și
urbanism MOLDOVA REPER 2030, dedicat proiecției
de viitor a teritoriului Moldovei de pe ambele maluri
ale Prutului. Forumul se adresează arhitecților și
urbaniștilor și studenților, pentru că tematica abordată
își propune să cuprindă cât mai larg exercitarea
profesiei, dar se adresează și societății civile în calitate
de beneficiar al actului de arhitectură, precum și
autorităților și publicului larg. Tema forumului,
„SPAȚIUL PUBLIC”, a avut prima ediție în anul 2019, iar
a doua, după pauza impusă de pandemie, în 2023.

de Ana DONȚU

PARTEA I

https://www.de-a-arhitectura.ro/premiera-pentru-de-a-arhitectura-my-school-can-be-cool-este-primul-program-desfasurat-in-parteneriat-cu-o-primarie-locala/


INFO 4
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SESIUNEA I – DIMENSIUNILE OBIECTIVE 
ALE SPAȚIULUI PUBLIC

Această sesiune a avut loc la Teatrul Tineretului din Piatra Neamț. Prezentările urmate de dezbateri

s-au referit în primul rând la factorii obiectivi care determină dezvoltarea spațiilor publice urbane și

rurale, în funcție de specificul zonelor din care provin. S-a discutat problema spațiului concret, cum

ar fi cadastrul, regimul proprietăților, spațiile protejate, administrarea spațiilor publice de autorități,

problemele demografice, determinări socio-economice, relația spațiului construit cu natura etc. De

asemenea, o problematică importantă abordată a fost cea a criteriilor spațio-temporale care au

determinat evoluția spațiilor publice în diferite zone cum ar fi tradițiile istorice, mentalități ale

comunităților umane sau raportarea la diferite sisteme politice care s-au perindat de-a lungul

timpului și au determinat dezvoltarea unor tipologii ale spațiilor publice.



INFO 4
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DESCHIDEREA LUCRĂRILOR

„Tema acestei ediții este una foarte importantă, ne dăm seama de

aceasta mai ales după perioada pandemiei când oamenii au fost

blocați în spații limitate în locuințele lor. Deschiderea care s-a produs

după această perioadă trebuie susținută de proiecte care să atragă

lumea spre comunicare în spațiile publice, iar acestea sper să fie pe

viitor bine amenajate”.

PREŞEDINTE AL UNIUNII ARHITECŢILOR DIN REPUBLICA MOLDOVA

Arh. Iurie POVAR 

„Aș vrea să vă prezint un proiect pe care Primăria Piatra Neamţ

urmează să-l implimenteze. Este vorba despre proiectul Uriașii lui

Harap-Alb care face ca magia și fantasticul din povestea lui Ion

Creangă să fie înglobate în aceeași zonă. Este un traseu tematic unde

turiștii vor putea întâlni cele cinci personaje din basm, în ordinea în

care i-a întâlnit Harap-Alb”.

PRIMAR AL MUNICIPIULUI PIATRA NEAMŢ

Andrei CARABELA 

„Forumul este organizat de filiala noastră, dar în parteneriat cu

Uniunea Arhitecților din Republica Moldova și Uniunea Arhitecților din

Ucraina, filiala teritorială Cernăuți. La fiecare dintre cele trei sesiuni

sunt prezentări din partea arhitecților din cele trei țări. Anul acesta,

proiectul cultural MOLDOVA REPER 2030 este susținut din Fondul

Timbrul de Arhitectură. Pentru a atrage atenția autorităților asupra

edificiilor de cultură publice, insuficient susținute, am ales să

desfășurăm conferințele în sala mare a Teatrului Bacovia, din Bacău

(2019), sala mare a Teatrului Tineretului – Piatra Neamț (2023) și Casa

Memorială Rosetti Tescanu-George Enescu (2019 și 2023)”.

VICEPREŞEDINTE – FILIALA TERITORIALĂ BACĂU-NEAMŢ – OAR

Arh. Liliana BÂRGU 

link video: https://we.tl/t-l7CncQHiZ1

link video: https://we.tl/t-vtVkXXiVHV

link video: https://we.tl/t-x9TkmEYvpp

https://we.tl/t-l7CncQHiZ1
https://we.tl/t-vtVkXXiVHV
https://we.tl/t-x9TkmEYvpp
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SPAŢIUL PUBLIC: DIMENSIUNILE OBIECTIVE.
Proprietate, utililtate, simbolistică, spaţii protejate,
administrare, relația cu natura

„În perioada 2016-2018, s-a elaborat un concept de dezvoltare integrată

a orașului care a fost aprobată de Consiliul Local în 2019. În prezent

acesta este unul dintre principalele documente care ghidează

Cernăuțiul în luarea deciziilor legate de dezvoltarea comunității.

Conceptul are drept scop dezvoltarea durabilă și exhaustivă a orașului

și prevede o strategie până în anul 2030, cu proiecte de lungă durată,

dar și de durată mai scurtă.”

„Revin la ideea orașului tratat ca o carte. În acest sens, textul cărții este

compus din mai multe elemente cu legături subtile care crează în final

întregul. Fiecare din elementele vitale ale orașului poate fi tratat ca o

porțiune din acest text, un capitol foarte bine definit, cu legături

multiple și o ierarhizare foarte precisă, care face identitatea orașului,

bună sau proastă, să funcționeze, care formează nivelul său de

atractivitate atât din punct de vedere cultural, artistic, spiritual și, nu în

ultimul rând, tehnologic.”

Director Capitel Avangarde, Bucureşti

Dr. arh. Georgeta GABREA 

link video: https://we.tl/t-TQGnlzuMSp

link video: https://we.tl/t-frUTNtW1xq

“Valoarea textului în context ” – Valoarea spațiului public realizat
în urma restaurării și punerii în valoare a patrimoniului cultural, în
dezvoltarea contextului urban și/sau local

Director Sectorul de Amenajarea Teritoriului Departamentului de
Urbanism şi Arhitectură – Consiliul Orăşenesc Cernăuţi Ucraina

Arh. Iryna GERSHETSKA 

“Metamorfoze urbane – Modernizarea Zonei centrale a oraşului
Cernauţi” 

Moderatori: Arh. Dan ABABEI – Preşedinte – Filiala
Teritorială Bacău-Neamţ – Ordinul Arhitecţilor din
România; Nicolae ȚARĂLUNGĂ - Director - IHS
Romania.

https://we.tl/t-TQGnlzuMSp
https://we.tl/t-frUTNtW1xq
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SPAŢIUL PUBLIC: DIMENSIUNILE OBIECTIVE.
Proprietate, utililtate, simbolistică, spaţii protejate,
administrare, relația cu natura

„Spațiul public promovează simțul comunității, al locului, al identității,

întărind sentimentul de apartenență, este o parte esențială a vieții

sociale și politice, în care oamenii interacționează, își exprimă opinii și

își exercită drepturile..”

„Locația este întărită de trama stradală, amplasată în centrul istoric al

orașului Chișinău, prin urmare era necesară o soluție cu intervenție

minimă și cu materiale autentice, care ar pune în evidență

funcționalitatea spațiului. Un alt aspect luat în considerație este forma

neregulată a terenului și situarea lui la diferite cote de nivel. Proiectul

de reabilitare presupune amenajarea unui scuar public, în majoritate

din fonduri acumulate de societatea civilă.

“OldArchitecture” SRL, Chişinău, Republica Moldova

Arh. Teo NAVAL 

link video: https://we.tl/t-YZNx1Zl6Wn

link video: https://we.tl/t-CrUj4rOeYe

“Amenajarea spaţiului din faţa Teatrului Dramatic Rus de Stat
<A.P. Cehov Chişinău>” 

Arhitect Şef al Municipiului Piatra Neamţ

Arh. Andrei CIUBOTARU 

“Spaţiul public-scena a vieţii publice” 

„Spațiul public urban este un subiect dezbătut frecvent în ultimii ani,

iar din dorința de a îmbunătăți acest cadru în care oamenii se pot

întâlni, interacționa și participa la activități sociale, culturale sau

politice, au apărut ca răspuns programe naționale finanțate care

sprijină această dezvoltare urbană.”

link video: https://we.tl/t-DhTJjoMW4U

Preşedinte al Filialei Teritoriale Dunărea de Jos a Ordinului Arhitecţilor
din România

Arh. Dragoş Horia BUHOCIU 

“Prezentare Plan Naţional de Redresare şi Rezilienţă” 

https://we.tl/t-YZNx1Zl6Wn
https://we.tl/t-CrUj4rOeYe
https://we.tl/t-DhTJjoMW4U
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DIALOGUL ARTELOR
“Arhitecturi lirice“ Recital de poezie și muzică clasică

Dorina SHELEVER – vioara
Andrei Cristian ANGHEL – pian
Loredana GRIGORIU – actriţă “Teatrul Tineretului” Piatra Neamţ

link video: https://we.tl/t-d4F9T6vtev

https://we.tl/t-d4F9T6vtev


DAN CORNELIU ANIVERSAT LA 100 DE ANI

DE LUCIAN EUSTAȚIU MIHĂESCU

Arhitectul Dan Corneliu, ctitor al mănăstirilor Dervent, Cocoș și Valea Mare, a împlinit
venerabila vârstă de 100 de ani, pe data de 13 iunie. Pentru a-l sărbători, ÎPS Teodosie,
Arhiepiscopul Tomisului, a oficiat Sfânta Liturghie la Mănăstirea Dervent. La slujbă au
fost prezenți prieteni și colegi arhitecți, iar vicepreședintele OAR Dobrogea Alexandru
Bălan i-a înmânat un trofeu cu urări de sănătate:

pag. 22
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„Dan Corneliu este un arhitect exemplu
pentru cei tineri. L-am cunoscut acum mulți
ani, după ce am terminat facultatea și am
venit la Constanța. N-am lucrat împreună,
nu am avut această onoare, dar am avut
multe dialoguri fructuoase și productive
împreună. Din partea arhitecților dobrogeni
din Județul Constanța și Tulcea, noi fiind o
sucursală a Uniunii Arhitecților, am
conceput pentru Dan Corneliu un trofeu
pentru cei 100 de ani ai săi”.

https://www.de-a-arhitectura.ro/premiera-pentru-de-a-arhitectura-my-school-can-be-cool-este-primul-program-desfasurat-in-parteneriat-cu-o-primarie-locala/
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DAN
CORNELIU
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„Cu 5 ani înainte de pensionare
în plină «vânătoare de
vrăjitoare» am fost solicitat de
IPS Antim Nica, Arhiepiscopul
Dobrogei şi Dunării de Jos, să
proiectez un Muzeu pe ruinele
fostei stareţii de la mănăstirea
Cocoş.

Ca pensionar timpul începuse să-mi aparţină, dar nu sub lozinca

«Timpul înseamnă bani». (...) Totuşi cunoştinţele profesionale de

arhitect restaurator crescut la şcoala domnilor arhitecţi Ştefan

Balş şi Radu Udroiu, poate şi vârsta înaintată, m-a îndemnat să

fac fapte bune. Astfel am fost determinat să ajut la proiectarea şi

apoi la urmărirea de şantier la două din mănăstirile la care am

avut ocazia să le concep. Una este Mănăstirea Sfântul Ioan

Botezătorul din Valea Mare - Covasna, iar a doua, Mănăstirea

Dervent din Ostrov - județul Constanţa”.

Totul a pornit la risc, iar echipa încropită ştia

aceasta, dar nu ştiau că vor termina. Sfârşitul a

fost un Happy End. Muzeul a orientat caracterul

cultural al mănăstirii el conţinând volume,

manuscrise de inestimabilă valoare privind în

mod direct viaţa spirituală din Dobrogea.



Dan Corneliu, prea multe laude pentru un omuleț care nu suportă laudele. Un transatlantic ce nu

depășește un metru șaizeci, cu forță de muncă, memorie vizuală, creativitate. Asta îl caracterizează pe

Dan, poreclit Lică, după spusele Eugeniei Greceanu, cu care a fost coleg la primul institut de proiectări

comunist. 

În anul 1958, împreună cu alți arhitecți și ingineri, pune umărul la crearea institutelor de proiectare din

provincie. Un colectiv bine închegat a început croirea noului oraș Constanța și a litoralului românesc. Cu

un curaj inconștient, de tânăr ce își știa bine meseria, la sugestiile prim-secretarului Dobrogei la diferite

soluții, i-a replicat: Eu sunt arhitect, croiesc orașe, dumneata ești croitor, voi veni să-mi faci un costum.

Dan Corneliu este numit șef de atelier la sistematizare. Era foarte exigent cu subalternii, dar nici el nu se

cruța. Colaborarea cu Dan Corneliu, dacă nu erai profesionist, era imposibilă. Asta am simțit-o pe pielea

mea, care, ca proaspăt absolvent al școlii postliceale - secția sistematizare, am intrat pe teritoriul micului

om mare. Nu ne-am înțeles. Eu, un tânăr răzvrătit, credeam că pot face orice.

După 20 de ani, ne întâlnit la facultate, eu - la Redacția Revistei „Arhitectura”, el cu dorința de a deschide

expoziția cu desenele făcute în cele 48 de state ale Statelor Unite, ce era amânată din 1989. Așa a început

prietenia și colaborarea noastră, completându-ne, el cu experiența bogată, eu cu gândirea tehnică și forța

de muncă a maturului.

Așa am colaborat la majoritatea expozițiilor pe care le-a făcut în București și în provincie. Eu îi spun… TATĂ.

De ce? Pentru că am învățat foarte mult de la el. Cu el am început în 1997 colaborarea la proiectarea

mănăstirii din Valea Mare, județul Covasna, cu hramul Sfântul Ioan Botezătorul, pe o suprafață de un

hectar. Ideile lui au făcut ca mănăstirea aceasta să fie centrul ortodoxiei din acea zonă.

După acest proiect, s-a apucat de modelarea mănăstirii Dervent, care a renăscut după 1990 și care, inițial, a

fost dotată cu o stăreție. Pelerinajul făcut pe Athos i-a dat multe idei și astfel Derventul a devenit o „lavră

athonită”. La această mănăstire nu am fost solicitat, decât pentru expoziția din turnul clopotniță, cu

desenele de pe Muntele Athos. Biserica nouă este inspirată după Basilica San Vitale din Ravena,

bineînțeles cu modificări conform erminiei ortodoxe.

O amintire, Da. Eram pe șantierul de la Valea Mare și se înălțase biserica - are și necropolă. Eu mă dădeam

mare de față cu o doamnă care venise din Franța și-i spuneam unde mă va căuta în lumea celor drepți.

Dan, auzind, îmi dă replica: „Ce, mă, ești ciolan de lux”.

Din păcate, vremea și-a pus amprenta pe sănătatea lui Dan și ochii lui albaștri nu mai au posibilitatea să-și

facă datoria. Dacă ar mai putea vedea, sigur ar crea alte forme, alte desene, alte caricaturi (moace, cum îi

place lui să le spună). Optimismul lui este molipsitor. Așa că îi urez sănătate, să-și dicteze memoriile, care

sunt din toate colțurile lumii, pentru că a ratat doar 3 continente - Antarctica, Australia și America de Sud.

INFO 5
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Despre sărbătorit a scris colegul și prietenul lui - Lucian Eustațiu
Mihăescu, care a făcut și înregistrările video de la eveniment. Redăm
mai jost textul.

https://www.de-a-arhitectura.ro/premiera-pentru-de-a-arhitectura-my-school-can-be-cool-este-primul-program-desfasurat-in-parteneriat-cu-o-primarie-locala/
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CERAMICĂ TRADIȚIONALĂ NAPOLITANĂ
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Autorul desenelor este Prof.dr.arh. Agostino Bossi, de la Universitatea Federico II din Napoli, cel
care a descoperit în urmă cu câteva decenii, în zona Napoli, un depozit de vase ceramice crude.
Apelând la ajutorul unei prestigioase manufacturi napolitane – Stingo – a reușit a releva și a finisa
aceste vase, pentru a conserva o serie de obiecte de uz curent ce se constituie într-un
patrimoniu, într-o mărturie a vieții zilnice, dincolo de utilizarea lor efemeră.

de prof.dr.habil. arh. Beatrice-Gabriela JÖGERINFO 6

La etajul 4 al Școlii vechi a UAUIM s-a deschis miercuri, 14 iunie 2023 ora 11.30 o
expoziție cu desene-relevee ale unor vase (urne) ceramice pentru grădină din arealul
napolitan. La vernisaj a luat parte rectorul UAUIM, prof.dr.arh. Marian Moiceanu, care a
luat cuvântul apreciind și sprijinind demersul prof. Bossi, și au fost prezenți decanul
FAI, conf.dr.arh. Oana Diaconescu și prodecanul FAI lector.dr.arh. Daniel Armenciu,
alături de colegi și studenți ai Universității și prieteni ai autorului din afara acesteia.

FOTO:  BEATRICE-GABRIELA JÖGER & RALUCA HAGIU
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Demersul său este de fapt dublu. Prin observarea atentă și descrierea grafică expresivă, prof. Bossi nu

conservă doar memoria unor obiecte de uz curent din spațiul locuit de om, ci argumentează practic

importanța desenului de mână, a surprinderii semnificației unui obiect, și a comunicării prin intermediul

exprimării grafice. Precizia cu care a relevat fiecare vas, grija cu care a redat detaliile decorative indiferent

de omplexitatea acestora, relevă o profundă înțelegere a ansamblului de valori și semnificații a unor

obiect de uz curent. Profesorul Bossi ne transmite prin suita de desene atât din entuziamul său

debordant când este vorba de arhitectură, în toate formele sale, cât și din istoria culturii materiale a

trecutului nostru.
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Vă lăsăm mai departe să urmăriți câteva cuvinte
din partea autorului despre demers și expoziție:

”Urnele din teracotă pentru grădini reprezintă
un sector de producție semiindustrială
napolitană dezvoltat cu precădere în secolul al
XIX-lea, o perioadă în care manufactura Stingo,
fondată în 1771, a ajuns la maxima prosperitate
după absorbirea atelierelor Giustiniani și
Barberio. Producția de urne s-a oprit brusc în
anii 1960 deoarece nu se reușea realizarea
echilibrului între exigențele economiei din a
doua jumătate a secolului XX și timpii și
modalitățile de producție care, deși
semiindustrializate, necesita încă multă muncă
manuală.

Urnele erau produse cu un model realizat
manual din care, printr-un mulaj, se crea o
matriță de ipsos, sau mai târziu, de rășină.
După turnare, modelul era degroșat și era
finisat manual pentru a corecta eventualele
erori sau pentru a realiza decorațiunile. Aceste
intervenții se făceau cu degetele, cu un cuțit
sau o scobitoare de os, și se aplicau
basoreliefuri realizate separat conform
schemelor și obiceiurilor stabilite, deși dispuse
după inspirația sau necesitatea momentului.
Datorită acestei foarte importante intervenții
umane în procesul de finalizare a operei, fiecare
exemplar era unic, deși era vorba de o
producție de serie, și în el își găseau locul
perfect pentru a se exprima măiestria și
inventivitatea artizanale.

Exemplarele care au contribuit cel mai mult la
faima acestui tip de producție sunt cele ale
căror forme și decorațiuni derivă direct din
referințe aulice adând înrădăcinate în
memorie, cele ale kantaros-ului și amphorei
grecești, îmbogățite cu decorațiuni naturaliste
și zoomorfe, frecvente în tradiția iconografică
din Campania.
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Producția din teracotă a dezvoltat semnificativ
rolul de diseminare a formelor care la origine
au fost create pentru materiale mai prețioase și
amplasări exclusive, ca palatele și grădinile
regale sau princiare, pentru a le transfera
palatelor senioriale, burgheze și chiar caselor
mai simple: așa este de exemplu cazul „Cupelor
Regale”, inspirate de modele originale din
marmură, inspirate la rândul lor din teracotele
din Atica conservate în muzeele Burbonilor, sau,
mai recent, a „Ceștii Palatului Regal” care
reproduce urnele de fontă din grădinile
Palatului Regal din Napoli.

Urna pentru grădină este rodul voinței de a
media între construit și natură și de a o
domestici pe aceasta din urmă, ducând-o
înăuntrul a ceva construit și controlându-i
expansiunea prin forma și dimensiunea
recipientului. Utilizarea teracotei ca material
natural adaugă ceva în plus acestei relații, nu
doar pentru că datorită porozității sale
facilitează transpirația și supraviețuirea
plantelor, dar de asemenea pentru că vaza este
„domesticită” de acestea, acoperită de mușchi,
spori și licheni, care, cu trecerea timpului, fac
dificilă distingerea limitei dintre artificial și
natural.

Urna nu este doar instrumentul de a aduce un
fragment din natură în construit ci și
modalitatea de a purta cultura celui care a
creat-o în interiorul grădinii, exprimând
alternanța și întrepătrunderea construitului cu
naturalul, atât de tipic mediteraneene: de fapt,
grădinile din secolul al XIX-lea din Napoli sunt
pline de urne, în colțurile aleilor, în vârful unei
terase, în punctele de odihnă care
caracterizează traseele și pun accent pe
controlul uman asupra dezordinii naturii.”

Înserată în seria de manifestări dedicate a
împlinirii a 20 de ani de către Facultatea de
Arhitectură de Inteior (FAI) a UAUIM, expoziția va
fi deschisă până pe data de 7 iulie 2023.
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Oameni în spațiu

INTERVIU
www.spatiulconstruit.ro

trebuie să încercăm
să și educăm puțin

Arh. Sergiu Petrea

INFO 7 cu Radu Negoiță

Care este prețul real pe mp la un șantier
de casă la standarde satisfăcătoare? Poți
avea o casă pasivă cu grădină interioară?
Ce este nZeb? Ce înseamnă RTE-ul
constructorului? Casa omului e doar a
omului sau e și a orașului? Cum îți alegi
un arhitect bun când vrei să-ți faci o
casă? Cum găsește un arhitect acel
compromis fericit între niște valori
arhitecturale și o utilitate pe care o
locuință trebuie s-o aibă? Refuză
arhitecții lucrări și clienți? Despre toate
acestea, dar și despre alte subiecte la fel
de interesante, discutăm cu arh. Sergiu
Petrea, doctor în arhitectură și autorul
Școlii Germane din București.

SpatiulConstruit.ro lansează "Oameni în spațiu"
- o frumoasă serie de video interviuri cu
arhitecți români care modelează peisajul
construit pe care îl locuim. Se discută despre
arhitectură, locuri, orizonturi, idei, comunitate
și implicare, în ceea ce se dorește a deveni un
for de apropiere între arhitecți și public, între
comunitatea profesională și societate. Iată
primul episod din această serie pe care ne-o
dorim lungă, spumoasă și relevantă. Invitat:
arh. Sergiu Petrea (TECTO Arhitectura).
Moderator: arh. Radu Negoiță. 

Vă invităm să citiți sau să ascultați interviul aici
https://www.spatiulconstruit.ro/articol/arh.-
sergiu-petrea-trebuie-sa-incercam-sa-si-
educam-putin-oameni-in-spatiu-video-
interviu/26644

Alexa
Hociung
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https://www.spatiulconstruit.ro/articol/arh.-sergiu-petrea-trebuie-sa-incercam-sa-si-educam-putin-oameni-in-spatiu-video-interviu/26644?utm_source=phplist4602&utm_medium=email&utm_content=HTML&utm_campaign=C%C3%A2nd+50+de+metri+p%C4%83tra%C8%9Bi+se+dovedesc+suficien%C8%9Bi+pentru+o+cas%C4%83+confortabil%C4%83+%C8%99i+eficient%C4%83#1686547489.73931205608945
https://www.spatiulconstruit.ro/articol/arh.-sergiu-petrea-trebuie-sa-incercam-sa-si-educam-putin-oameni-in-spatiu-video-interviu/26644


DE DESIGN DE MOBILIER

Cei mai creativi tineri designeri și arhitecți din
România au fost stabiliți ieri de către Juriul
Concursului Național de Design de Mobilier,
după analizarea și notarea celor 57 de
proiecte de mic mobilier înscrise în concurs.

CONCURSUL NAȚIONAL 

CÂȘTIGĂTORII
ETAPEI

CREAȚIE

ediția
2023

PREMIUL I

Produsul «FLUID chair» – Jabali Ahmad Khaled
Mones

student anul III, Universitatea de Arhitectură și
Urbanism „Ion Mincu” București, Facultatea de
Arhitectură de Interior, Secția Arhitectură de Interior.

student anul III, Universitatea de Arhitectură și
Urbanism „Ion Mincu” București, Facultatea de
Arhitectură de Interior, Secția Arhitectură de
Interior.

Produsul «NUT – Natural Unitary Table» –
Jabali Ali Khaled Mones

PREMIUL II
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PREMIUL III

Produsul «Noptieră Twister» – Trincă Elena Sabina

studentă anul II, Universitatea Națională de Arte
„George Enescu”, Iași – Facultatea de Arte Vizuale și
Design- Secția Design de Produs.

studente anul III, Universitatea de Arhitectură
și Urbanism „Ion Mincu” București, Facultatea
de Arhitectură de Interior, Secția Design de
Produs

«Savanna Chair» – echipa Chirețu Ștefania &
Simion Roxana Mihaela

MENȚIUNE

Produsul «Power of C» – Molnar-Varlam Mihnea

master, anul I, Universitatea „Transilvania” Brașov,
Facultatea de Design de Mobilier și Inginerie a
Lemnului.

MENȚIUNE
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MENȚIUNE

Produsul «Wind Chair» – Oană Vlad Alexandru

Arhitect, absolvent al Universității de Arhitectură și
Urbanism „Ion Mincu” București, Facultatea de
Arhitectură

studenți anul III, Universitatea de Arhitectură și
Urbanism „Ion Mincu” București, Facultatea de
Arhitectură de Interior, Secția Design de
Produs

«Scaun Maackii» – Echipa Rădulescu Ana
Maria & Asan Ilhan-Cetin

DIPLOMĂ DE
CREATIVITATE

«Unity» – Olariu Alin

Arhitect / Designer, absolvent al Universitătii
”Gheorghe Asachi”, Facultatea „GM Cantacuzino” Iași
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DIPLOMĂ DE
CREATIVITATE



COMENTARII LA ACTUALITATEA URBANISTICĂ SIBIANĂ

DE ARH. DORIN BOILĂ

Ca vechi cumpărător prin Piața Cibin, dar și ca locuitor al zonei protejate și arhitect
proiectant, am receptat cu mare dezamăgire rezultatele acestui concurs de urbanism și
arhitectură, mai ales că a fost internațional...
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Nu am avut acces la toate proiectele depuse, dar primele apreciate de juriu mi s-au părut
„perfect” inadecvate; observațiile privesc ansamblul celor trei premii, dar se axează mai ales pe
cel câștigător, care va „gratula” publicul consumator cu o mastaba pe lungă durată:

1. Propunerea este necontextuală, total inadecvată urbanistic/arhitectural/ ecologic.

2. Este o eroare de reconfigurare a fluxurilor de circulație din întreaga zonă, care tocmai solicitau
o rețea de atenuare locală a circuitelor de autovehicule/ pietonale/ velo, în vecinătatea fluxului
principal, tributar Coridorului verde-albastru al râului Cibin.

3. Funcțional, ni se prezintă o soluție monobloc pe 4 niveluri, în umbra stilului „mall”, cea mai

simplistă, săracă semantic și depărtată posibilitate de a se insera în Spiritul locului (Genius Loci

Cibiniensis)...

INFO 9

REZULTATELE CONCURSULUI INTERNAȚIONAL PENTRU REGENERAREA PIEȚEI
AGROALIMENTARE CIBIN



INFO 9
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4. Lipsa totală de dialog urbanistic cu Coridorul V-A Cibin, inclusiv cu axele comerciale „Turnului” și „Malul
Râului”, cea mai validă posibilă cooperare cu viitoarea platformă de comerț-servicii de la câteva sute de
metri în aval (viitoarea platformă „Independența”)... Ca să nu mai vorbim despre eșecul deja configurat al
unui ax comercial + pietonal între „Podul de Piatră” și podul „Șoseaua Alba Iulia”, inserat Coridorului
verde-albastru al Cibinului.

Această „ghirlandă” de neajunsuri, cu urmări pe zeci de ani în viața de zi cu zi a orașului de jos
Sibiu, este un rezultat al incoerențelor din Tema acestui concurs, pe care chiar juriul a omis să le
dezbată la momentul oportun, mai mult, le-a inclus în verdictul final!



COMENTARIU LA PROPUNEREA DE MODIFICARE
A BULEVARDULUI VICTORIEI

DE ARH. DORIN BOILĂ
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INFO 10



INFO 10
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3 - În fond, aici este vorba de un tandem de „coridoare”, fără de care proiectul ar fi un demers autistic:
spațiul actualului bulevard & spațiul văii Trinkbach. Drept care legăturile dintre cele două coridoare
trebuie amplificate, începând cu zona vechiului patinoar și până la scuarul de la care pleacă str. M.
Hochmeister.

4 - Cu același prilej ar trebui regenerate tocmai cele două capete urbanistice ale bulevardului, care acum
sunt niște intersecții vag-funcționale și total neprietenoase cu parcursul pietonal-velo: intersecția cu str.
A. Șaguna și cu str. Argeșului. Nu poate fi admis un coridor urban care să pornească dintr-o gură de pasaj
subteran (la Șaguna), fără a se lega organic de pietonala N. Bălcescu, sau care să dea într-un gard (la
Academia Militară)... Pasarela velo propusă peste artera A. Șaguna este doar o mică parte a soluției,
rezolvarea optimă ar fi introducerea traficului auto dintre Piața Unirii și Parcul Petofi în subteran.

În urma unei întâlniri cu grupul de lucru la proiectul de regenerare urbană a Bulevardului Victoriei din
Sibiu, doresc să ofer câteva din opiniile mele relativ la o asemenea intervenție:

1 - Analiza situației urbanistice existente trebuie aprofundată; inclusiv printr-un studiu de trafic auto
relativ la toate arterele paralele și perpendiculare pe axul Victoriei.

2 - Există mai multe rețele de circulație suprapuse aici, cu atât mai delicată suprapunerea cu cât pe

majoritatea desfășurării „coridorului” plasa circuitelor devine „zonă colectoare” la limita Parcului

Trinkbach-SubArini-Valea Aurie. Așa că reducerea circulației auto nu poate coborî sub o anume limită,

de la care se perturbă respectiva rețea pentru toate cartierele de locuire-servicii adiacente. Exemplul

negativ, ce ar trebui evitat, este rezolvarea stupidă a circulației pe Calea Dumbrăvii, care a generat un

trafic auto infernal pe străduțele paralele, de-o parte și alta a acestei artere, în același timp cu politica

primăriei de a continua dezvoltarea dotărilor de toate tipurile la C. Dumbrăvii, care amplifică traficul

auto privat.



COMUNA CIUGUD (JUDEȚUL ALBA) A GĂZDUIT
SUMMITUL STATELOR EUROPENE

De arh. Dorin Boilă

Comuna Ciugud a fost pentru câteva zile capitala satelor din Uniunea Europeană,
găzduind un summit care a reunit primari, oficiali și reprezentanți ai unor comunități
rurale din statele membre. Desfășurat sub egida Grupului Alianța Europeană din cadrul
Comitetului European al Regiunilor, summitul a avut tema „Satul european - baza
coeziunii și dezvoltării Uniunii Europene”.
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Reprezentanții comunităților rurale din Uniunea Europeană, prezenți la summitul de la Ciugud,
au adoptat în sesiunea plenară „Declarația de la Ciugud”, un document care cuprinde o serie de
principii importante pentru viitoarele politici publice ale Uniunii Europene privind dezvoltarea
satelor. Declarația este un mesaj puternic al reprezentanților comunităților rurale, care va fi
transmis oficial și Comisiei Europene, președintelui Parlamentului European și președintelui
Consiliului European.

INFO 11

Reprezentanții comunităților locale din UE au semnat „Declarația de la Ciugud”



INFO 11
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Gazda evenimentului, primarul comunei Ciugud, Gheorghe Damian, a declarat: „Uniunea Europeană
trebuie să rămână unită pentru a putea face față provocărilor actuale și viitoare. Avem nevoie de
unitate între statele membre, dar și de unitate cu toate celelalte state europene care împărtășesc
aceleași valori și principii. Doar astfel, Europa poate sta dreaptă în fața unui agresor care poartă un
război nedrept la granițele sale și doar unită poate să asigure securitatea și o viață normală
cetățenilor săi. Am fost onorați să găzduim în aceste zile primari și demnitari care au reprezentat
comunități rurale din Uniunea Europeană. Le mulțumesc tuturor pentru că au ales comuna Ciugud și
România pentru această întâlnire deosebit de importantă. Împreună am adoptat «Declarația de la
Ciugud», un document care ne dorim să fie cel mai important mesaj pe care satele europene îl
transmit Comisiei Europene, Consiliului European și Parlamentului European. Este un strigăt pe care
sperăm să îl audă toți decidenții europeni. Viitorul Uniunii Europene nu poate exista fără satul
european, iar viitorul satului european depinde de măsurile și politicile publice ale Comisiei și
Parlamentului. În tot ceea ce facem, indiferent de palierul decizional la care ne aflăm, trebuie să
rămânem UNIȚI, așa cum spunea Jean Monnet: «Continuați, continuați, nu există alt viitor pentru
popoarele Europei decât în uniune»”.

Summitul Satelor Europene a fost organizat de Grupul Alianța Europeană din cadrul Comitetului

European al Regiunilor în parteneriat cu comuna Ciugud, beneficiind de sprijinul Consiliului Județean

Alba, al Centrului de Cultură „Augustin Bena” Alba, Muzeului Național al Unirii și al Primăriei Municipiului

Alba Iulia.
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În ședința sa extraordinară de la Ciugud (România), Grupul Alianța Europeană (AE) din cadrul
Comitetului European al Regiunilor și-a confirmat angajamentul de a consolida poziția satelor din UE ca
bază pentru coeziune și pentru dezvoltarea locală plasată sub responsabilitatea comunității. Grupul AE a
convenit asupra următoarei declarații:

Grupul AE:

1. Consideră că viitorul durabil al Europei depinde de o mai mare coeziune teritorială și de elaborarea
unei agende rurale solide, menită să sprijine rolul-cheie al zonelor rurale și să combată în același timp
depopularea.

2. Consideră că dezvoltarea durabilă a zonelor rurale este o oportunitate care poate avea efecte benefice
asupra întregii societăți, în special pentru calitatea vieții, patrimoniul cultural, bunăstare, siguranța
alimentară, medii sănătoase, ocuparea forței de muncă și creștere.

3. Își reiterează declarația în sprijinul viziunii pe termen lung pentru zonele rurale ale UE 2040 (LTVRA),
care a introdus noi instrumente, cum ar fi mecanismul de analiză din perspectiva mediului rural sau
Pactul rural. Acestea vor crea noi oportunități, vor atrage întreprinderi inovatoare, vor asigura accesul la
locuri de muncă de calitate, vor promova competențe noi și mai bune, vor asigura îmbunătățirea
infrastructurii și serviciilor digitale și fizice, consolidând în același timp rolul agriculturii durabile și al
diversificării activităților economice.

4. Sprijină educația ca prioritate de dezvoltare a comunităților rurale din Uniunea Europeană. Copiii care
trăiesc în satele europene au dreptul fundamental de a învăța în școli moderne, bine echipate și
finanțate corespunzător.

5. Evidențiază că cetățenilor din satele europene trebuie să li se garanteze dreptul la sănătate prin
investiții care să le ofere posibilitatea de a avea acces la servicii medicale de calitate.

6. Consideră că crizele actuale reprezintă provocări și oportunități unice pentru a transforma și revigora
zonele rurale și consideră că PAC, fondurile structurale și Instrumentul european de redresare
NextGenerationEU ar trebui să fie puse în slujba stimulării socioeconomice a zonelor rurale.

7. Subliniază importanța asigurării unui nivel de trai echitabil pentru fermieri și a menținerii unui model
de agricultură modernă și durabilă, pentru a asigura echilibrul just între politicile de dezvoltare a
mediului urban și rural.

8. Consideră că trebuie instituite măsuri specifice pentru teritoriile rurale, astfel încât să se asigure
dezvoltarea lor economică și să fie promovate noi oportunități de ocupare a forței de muncă,
îmbunătățindu-se totodată accesibilitatea și conectivitatea cu principalele centre economice. Insistă ca
dreptul la mobilitate durabilă să fie propus cetățenilor din satele europene, prin investiții în sisteme
inteligente și flexibile de trafic local și regional.

9. Invită instituțiile UE, statele membre și regiunile să valorifice întregul potențial al satelor inteligente
pentru a spori coeziunea economică, socială și teritorială și a reduce decalajele dintre zonele rurale și
cele urbane; susține că inițiativa referitoare la satele și zonele rurale inteligente ar trebui să devină parte
integrantă a politicii de dezvoltare regională prin sinergii cu instrumentele existente.
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10. Solicită elaborarea unei politici mai ambițioase, țintită și orientată spre viitor cu privire la satele
inteligente, extinsă la zonele rurale inteligente, în perspectiva noii perioade de programare, și integrarea
sa efectivă în Agenda rurală europeană.

11. Solicită utilizarea extinsă a abordării ascendente, bazată pe realitatea zonei, inclusiv a instrumentelor
teritoriale integrate (ITI) și a DLRC, pentru a asigura o mai mare participare a părților interesate de la
nivel local și a cetățenilor.

12. Subliniază că trebuie avută în vedere stabilirea unor relații pozitive între zonele rurale și cele urbane și
subliniază rolul orașelor mici și al satelor, care acționează ca niște „centre regionale” pentru persoanele
care locuiesc în zonele rurale din jur și vin în aceste locuri pentru servicii.

13. Subliniază că este important ca autorităților locale și regionale să li se acorde puterea de a iniția și
gestiona măsuri de mediu orientate, permițându-le să introducă contracte teritoriale, semnate în comun
cu furnizorii din mediul rural care utilizează metode inovatoare de generare la nivel local a energiei
durabile.

14. Consideră că autoritățile locale și regionale se află în poziția ideală pentru a îndeplini funcția de
brokeri de inovare în stimularea potențialului zonelor rurale; în unele cazuri, ele joacă deja un astfel de
rol, prin intermediul unor consilii de dezvoltare, birouri de sprijin pentru întreprinderi, proceduri de
achiziții publice competitive sau zone urbane funcționale care încorporează și zone rurale.
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15. Solicită simplificarea accesului la fluxuri de finanțare - în cadrul programelor actuale și viitoare de
dezvoltare rurală.

16. Subliniază că analiza din perspectiva mediului rural trebuie integrată în elaborarea întregii legislații
sensibile la aspecte teritoriale a UE, pentru a fi siguri că comunitățile rurale pot garanta un acces adecvat
la servicii și oportunități de bază.

17. Solicită ca politica de coeziune post-2027 să includă o orientare regională și o alocare bugetară
specifice la nivelul UE pentru zonele rurale și regiunile care cuprind teritorii cu handicapuri geografice și
demografice (articolul 174 din TFUE), cu un prag minim specificat în acordurile de parteneriat.

18. Propune ca strategiile macro-regionale care includ regiunea Carpaților să devină o prioritate în toate
politicile viitoare ale Uniunii Europene.

19. Invită CoR să decerneze un premiu special satelor inteligente din UE, pentru a încuraja dezvoltarea
zonelor rurale.

20. Îl mandatează pe președintele său să transmită prezenta declarație președintelui Comisiei Europene,
președintelui Parlamentului European și președintelui Consiliului European.



DE LUCIAN MIHAESCUinfo 12
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BUDAPESTA

JURNAL DE
CĂLĂTORIE
de arh. ALEXANDRU ANTONESCU
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ESZTERGOM



pag. 58



pag. 59

SZENTENDRE



pag. 60

Cam așa a fost la
Szentendre. 

O plimbare plăcută
până la urmă.
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